
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Uvoľnenosť a pokoj 
Alebo hesychia. Tak ju nazvali mnísi na Východe, kde "odkazuje na stav ticha a pokoja, ktorý sa 

získava kontempláciou" (wikipedia).  

Pri týchto slovách nás to vari ani nenapadne: toto ticho a pokoj sú vnútorné, nielen navonok. 

Alebo inak, ako to vidíme u svätcov, človek môže a ma byť vnútorne takto v hlbokom pokoji, a 

pritom navonok môže byť veselý a plný energie a pohybu a aktivity - práve preto! Práve preto, 

že ho vnútorný pokoj k tomu oslobodzuje. Človek nespútava žiaden strach, žiadna žiadostivosť, 

je preto slobodný konať naplno, celým srdcom. Pokoj sa prejavuje aktivitou a aktivita nijako 

neruší pokoj, ktorý vnútri vládne. V tejto chvíli je svätosť ľahká, krásna, je to niečo prirodzené, 

čomu sa poddávame, áno, je to uvoľnenosť. Ako slobodne môže žiť a konať človek, ktorého 

srdce je takto plné pokoja, plné dobra a lásky, kypiace životom a hlbokou radosťou. Človek, ktorý 

za ničím ani pred ničím neuteká, ale naplno žije prítomnosť, jedno, či je to teologická dišputa, 

alebo hranie sa s malými deťmi. Ako vraví Pavol, "všetko môžem v tom, ktorý ma posilňuje" (Flp 

4, 13). 

Kvietizmus je možno ovocím nezrelosti, keď sa bojíme konania, aktivity, keď potrebujeme 

vonkajšie ticho a pokoj, aby sme ako-tak boli pokojní aj vnútri. Ale skutočný pokoj naozaj leží 

vnútri, nič vonkajšie ho nemôže narušiť a sám sa preto slobodne prejavuje navonok konaním a 

aktivitou, pretože jedno druhému neodporuje a naopak, pokoj, ten skutočný, k aktivite a konaniu 

oslobodzuje.  

A je to ovocie obrátenia, kenózy, keď sme sa zriekli vlastnej vôle, nie z donútenia, nie to smútku, 

ale s radosťou, že sám Boh berie do rúk náš život, ktorý tak konečne dostane (povedané dnešnou 

rečou) profesionálne a kompetentná vedenie a spravovanie.  

Aj voči Bohu a Nebu! 
Boh je. Boh prosto Je. A je Boh. Vysoko nad všetkým ľudským, pokriveným hriechom a zlobou 

a falšou ľudí. Preto keď sa nám dá poznať, aj voči Bohu zavládne pokoj hesychie. Tak ako to 

hovorí sám Boh a Jeho slovo: 

O pokoji a hesychii v Bohu hovorí samo Slovo: "Pokoj vám zanechávam, svoj pokoj vám dávam" 

(Jn 14, 27).  



O atharaxii pred Bohom hovorí to isté Slovo a pred Ním bezpočtukrát Otec: "To som ja, nebojte 

sa" (Jn 6, 20)! Vidíš? Zjavenie Boha a blízkosť Boha nie je dôvod na strach, ale na presný opak, 

na zanechanie strachu zo všetkého na Nebi i na zemi.  

O apathei v Bohu hovorí to isté Slovo: "Ja som chlieb života. Kto prichádza ku mne, nikdy nebude 

hladovať, a kto verí vo mňa, nikdy nebude žízniť" (Jn 6, 35). V Kristovi sme dostali všetko a 

všetko už dostali. Niet viac za čím smädiť, všetko už je, všetko je už dané, všetko už máme. 

Ostáva už to len prijať a naučiť sa to žiť.  

A sám Duch dosvedčuje všetko naraz, keď hovorí ústami a perom Pavla: "Ak je Boh za nás, kto 

je proti nám? Keď on vlastného Syna neušetril, ale vydal ho za nás všetkých, akože by nám s ním 

nedaroval všetko!? Kto obžaluje Božích vyvolencov? Boh, ktorý ospravedlňuje? A kto ich odsúdi? 

Kristus Ježiš, ktorý zomrel, ba viac —  ktorý bol vzkriesený, je po pravici Boha a prihovára sa za 

nás" (Rim 8, 31-34)? A z tohto pokoja pred Bohom - "sme z pravdy a upokojíme si pred ním 

srdce a tak ospravedlnení z viery, žijeme v pokoji s Bohom skrze nášho Pána Ježiša Krista" (1Jn 

3, 19; Rim 5, 1) - zažívame pocit ako vysoko na horách, kde slnko jasne svieti, obloha je modrá, 

výhľad úchvatný, vzduch je číry a čistý, všade vládne pokoj a všetko je čerstvé a svieže a je cítiť 

vôňu číreho života a čírej radosti a ústa túžia spievať a chváliť a srdce je súčasne plné tohto 

pokoja a súčasne sa trepoce rozkošou a radosťou, pretekajúce touto plnosťou, ktorá ho preniká!  

Sme deti. Boh nie je preťažujúci ani bezohľadný tyran. Nie je kat ani nemilosrdný sudca. Nie je 

vzdialený a nedostupný riaditeľ ani šéf. Nie je zlodej ani utláčateľ. Je Otec. Matka. Brat. Priateľ. 

Druh. Pokoj. Život. Plnosť. Sýtosť. Istota. Bezpečie. Spočinutie človeka. Kotva. Prístav. Prosto 

- Boh! "Ľudia sa utiekajú do tône tvojich krídel. Opájajú sa blahobytom tvojho domu a pijú z 

potoka tvojich rozkoší. Veď u teba je zdroj života a v tvojom svetle uvidíme svetlo" (Ž 36, 8-10). 

Nemáme strach zo sveta, lebo našim otcom je Boh. A nemáme strach ani z Boha, lebo Boh je 

našim Otcom. Netúžime po ničom pozemskom, pretože sme dostali Nebo a naše srdce už žije 

nebeskou krásou. A netúžime ani po ničom nebeskom, lebo Nebo sme už dostali a keby sme po 

ňom ešte len túžili, Boha by sme neprávom obviňovali z toho, že nám v Kristovi ešte nedal 

všetko.  

Uvoľnenosť prostej identity 
Duchovný život, čiže život, ktorý sa stal naskrz duchovným, čiže Božím, sa naozaj rodí z 

uvoľnenosti. Jednoducho, už sa nevzpierame Realite. Poddali sme sa, vzdali sme sa Bohu a v 

okamihu sladkej porážky On nás prijal ako Otec márnotratné dávno stratené a teraz nájdené deti. 

Toto je viera: spočinutie, odpočinutie v lone Otca.  

Vyhasla žiadostivosť. Vyhasol strach. Ich úloha skončila. Vo svete nám vari dobre slúžili, lenže 

sám svet bol väzením, kobkou, v ktorej bola uväznená naša duša. Dobre slúžili, ale zlu a tak sami 

boli zlé. Teraz sme ale svet opustili a ich čas skončil.  



Hlboký pokoj. V ňom začíname pokojne a kľudne žiť po novom, žiť život a spôsoby Otcovho 

Domu. Cirkvi. Spoločenstva bratov a sestier. Božej, Otcovej, našej novej Rodiny. Nie je v tom 

nič násilné. Jednoducho tu sme. Jednoducho tým sme. Jednoducho to žijeme, tak žijeme. 

Jednoducho to tak je.  

Skutočná viera je identita, žitá v pokojnej samozrejmosti a prostej tichosti. Nepotrebuje hlasné a 

silné slová, hluk a veľké gestá, tie skôr svedčia o strachu a neistote. Byť kresťanom je tak prosté, 

ako byť dieťaťom. Človek sa o tom nepotrebuje presviedčať. Nepotrebuje slová a gestá, aby tým 

bol, či skôr sa tým aj sám sebe javil. Dieťa je dieťaťom, pretože je dieťaťom. Prosto ním je. S 

kresťanstvom je to rovnako.  

Bez strachu a bez žiadostivosti. Musíme sa vedome zrieknuť jedného aj druhého. Znova ako 

dieťa, ktoré odmietne pokušenie utiecť z domu, lebo vie, že v tom najlepšom dome s najlepšími 

rodičmi už žije a je na tej najlepšej ceste života. A odmietne nedôveru a strach, lebo vie, že 

rodičom môže veriť, že sú s ním, že ho ochránia pred všetkým a že všetko robia iba pre jeho 

dobro. Podobne aj my sa vedome odriekame pokušení Diabla (len spomeňme na krstné sľuby) i 

starého návyku smädiť, naháňať sa, stále hľadať čosi iné kdesi inde - a to všetko v strachu a 

ustarostenosti. Vieme totiž, že sme už našli. V Písme znova a znova nachádzame obrazy tohto 

pokoja uvoľnenosti a prirodzenosti. "Preto odložte všetku nečistotu a akúkoľvek zlobu a v tichosti 

prijmite zasiate slovo, ktoré má moc spasiť vaše duše." (Jak 1, 21). "S Božím kráľovstvom je to 

tak, ako keď človek hodí semeno do zeme; či spí alebo vstáva, v noci či vo dne, semeno klíči a 

rastie a on ani o tom nevie. Zem sama od seba prináša úrodu: najprv steblo, potom klas a 

napokon plné zrno v klase" (Mk 4, 26-28). "Blahoslavení tichí, lebo oni budú dedičmi zeme" (Mt 

5, 5). "Veď ste boli ako blúdiace ovce, ale teraz ste sa vrátili k pastierovi a biskupovi svojich 

duší" (1Pt 2, 25).  

Bez žiadostivosti, veď "Pán je môj pastier, nič mi nechýba: pasie ma na zelených pašienkach. 

Vodí ma k tichým vodám, dušu mi osviežuje. Vodí ma po správnych chodníkoch, verný svojmu 

menu" (Ž 23, 1-3). Už nie veci, samo bytie v Ňom sa mi stáva rozkošou a v ňom v pokoji 

spočívam. Bez strachu, pretože "i keby som mal ísť tmavou dolinou, nebudem sa báť zlého, lebo 

ty si so mnou. Tvoj prút a tvoja palica, tie sú mi útechou. Prestieraš mi stôl pred očami mojich 

protivníkov. Leješ mi olej na hlavu a kalich mi napĺňaš až po okraj" (Ž 23, 4-5). Veď našim 

bohatstvom, našim životom, našim domovom je sám Kristus, samo bytie v Kristovi. A už len čo 

alebo "kto nás odlúči od Kristovej lásky? Azda súženie, úzkosť alebo prenasledovanie, hlad alebo 

nahota, nebezpečenstvo alebo meč? … Som si istý, že ani smrť, ani život, ani anjeli, ani 

kniežatstvá, ani prítomnosť, ani budúcnosť, ani mocnosti, ani výška, ani hĺbka, ani nijaké iné 

stvorenie nás nebude môcť odlúčiť od Božej lásky, ktorá je v Kristovi Ježišovi, našom Pánovi" 

(Rim 8, 35.38-39). Pokojná uvoľnenosť. Toto je tajomstvo kresťanského života. Pokojná 

uvoľnenosť dieťaťa v Dome svojho Otca. Pokojná uvoľnenosť pútnika, ktorý hľadal, pátral a 

konečne našiel a dorazil. Už nehľadáme, pretože sme našli. Už sa nestrachujeme, pretože už 

vlastníme, už sme dostali. Miesto toho žijeme. Prosto v každej chvíli, v každej situácii, na každom 

mieste, práve teraz a práve tu, len prosto sme, čo sme. Žijeme, čo žijeme, svoj normálny život 

detí Otca v Dome Otca. Konáme, čo konáme, čo práve vykonať treba. To je všetko. Nanajvýš 



prosté. Jednoduché. Prirodzené. Normálne. Nič, čo by od nás vyžadovalo boj či vzopätie sa. V 

pokoji a samozrejmosti viery je naša sila.  

"A ja som sa uložil na odpočinok a usnul som, prebudil som sa, lebo Pán ma udržuje. Nebudem 

sa báť." (Ž 3, 6-7) 

Bez viery je pokus byť kresťanom nadľudská neľudská drina. Vo viere pokojná a radostná jazda 

na rodinnom výlete.  

Toto som. Preto takto som. Preto takto žijem. Preto takto a toto konám. Pretože toto som. Tak 

prosté to je. "Bez viery je totiž nemožné páčiť sa Bohu" (Hebr 11, 6) - bez nej by sme totiž 

nevedeli, kto sme. A ak nevieme, kto sme, potom sa z Božieho Pokoja prepadávame do pekla 

chaosu, neistoty, strachu a sám náš život sa rozpadáva a mení na nočnú moru. Ako by mohol žiť 

v pokoji a istote človek, ktorý je stratený a ani nevie, kto vlastne je? Ježiš nám je vzorom. Celý 

život nebol ničím iným, než tým, čím bol. Nebol to žiaden zápas o vlastnú identitu, plný 

pochybností, ako nám to podsúva hoci aj muzikál Jesus Christ Superstar. Ježiš celý čas veľmi 

jasne a presne vedel, kto je. Všetko ostatné potom už len samozrejme a prirodzene plynulo z toho, 

kým Je. V hlbokom pokoji, v hlbokej istote, prosto a uvoľnene:  "Hľa, prichádza hodina, ba už 

prišla, keď sa rozpŕchnete, každý svojou stranou, a mňa necháte samého. Ale nie som sám, lebo 

Otec je so mnou. Toto som vám povedal, aby ste vo mne mali pokoj. Vo svete máte súženie, ale 

dúfajte, ja som premohol svet" (Jn 16, 32-33). Kašli na strach. Kašli na "krysie preteky" sveta. 

Uvoľní sa. Prosto buď, čím už v Bohu si. Bez pochybovania, "lebo kto pochybuje, podobá sa 

morskej vlne, hnanej a zmietanej vetrom" (Jak 1, 6), ale "vo viere upevnení, stáli a neodkloniteľní 

od nádeje evanjelia" (Kol 1, 23). Nepotrebujeme sa hecovať, nabudzovať ani nič podobné. V 

prostej normálnosti človeka, ktorý prosto je čím je, je sila synov a dcér Boha. Nadšenie je zradná 

vec. Môže byť znakom toho, že sa snažíme nabudiť k niečomu, čo nám je inak cudzie a 

neprirodzené. A ak sa naň spoľahneme, stane sa nám oným pieskom, na ktorom sa pokúšame 

stavať svoj dom... Naopak, človek, ktorý vie, kto je, v pokoji urobí, čo treba, nepotrebuje k tomu 

nijaké nadšenie pretože mu to je normálne a prirodzené. Jeho dom stojí na skale viery. 

Nikdy neskúšajte kresťanstvo! 
"[Ježiša] Boh svojou pravicou povýšil za Vládcu a Spasiteľa, aby daroval Izraelu pokánie a 

odpustenie hriechov" (Sk 5, 31). "Keď to počuli, uspokojili sa a oslavovali Boha, hovoriac: "Teda 

Boh aj pohanom daroval pokánie, aby mali život."" (Sk 11, 18). 

Pokánie je dar. Veď keby nám Boh nedaroval Kráľovstvo, nemali by sme na výber. Nemali by 

sme ako a v čom zmeniť svoje myslenie, veď by sme nemali alternatívu, boli by sme uzatvorení 

na tejto zemi, pri kovaní k svetu.  



"Neboj sa, maličké stádo, lebo vášmu Otcovi sa zapáčilo dať vám kráľovstvo. Predajte, čo máte, 

a rozdajte ako almužnu! Robte si mešce, ktoré sa nezoderú, nevyčerpateľný poklad v nebi, kde sa 

zlodej nedostane a kde moľ neničí." (Lk 12, 32-33) 

Boh nám ale Kráľovstvo daroval a len preto môže Ježiš pokračovať vo svojej výzve k úplnej 

zmene myslenia a konania, ktorá vychádza práve z tejto novej reality. Na nás teraz je, aby sme 

túto výzvu prijali.  

"Peter im povedal: "Robte pokánie a nech sa dá každý z vás pokrstiť v mene Ježiša Krista na 

odpustenie svojich hriechov a dostanete dar Svätého Ducha. Veď to prisľúbenie patrí vám a 

vašim deťom i všetkým, čo sú ďaleko, všetkým, ktorých si povolá Pán, náš Boh."" (Sk 2, 38-39) 

Často na túto výzvu odpovedáme: veď dobre, skúsim, budem sa snažiť... Ale to je zle. Úplne zle. 

Dokonca aj pozemskí experti na úspech a úspešný život vám to jasne vysvetlia!  

Čo hovorí človek, keď povie: Skúsim to? Budem sa snažiť? Hovorí: no, nie som si istý, či sa to 

dá, či to dokážem. Ale no čo už, skúsim to. Veď uvidíme. A tak niečo skúsi - niečo, bez veľkého 

nadšenia a bez veľkého nasadenia... a uvidí presne to, čo si myslel, že uvidí: že to nedokázal. 

Vlastne už od začiatku sa 'snažil' s tým, že to nedokáže. Kto by už len s radosťou investoval 

všetko do podniku, o ktorom verí, že je aj tak márny? Čosi skúsil, trochu, neveľa - a potom to 

nechal tak a vzdal to. Presne podľa svojho očakávania. Alebo rovno hovorí: Ja to nikdy 

nedokážem. Kdeže. To sa nedá. Ale by ste boli (a ja s vami) spokojní, tak to skúsim. Vidíte? 

Skúsil som, snažil som sa, nepodarilo sa to, mal som pravdu - no a teraz ma už nechajte na pokoji, 

sami vidíte, že to nejde! Takýto človek svoje 'snaženie sa' berie len ako ospravedlnenie a 

potvrdenie toho, že je zbytočné snažiť sa. Ako hovoria odborníci, od počiatku podvedome všetko 

koná tak, aby neuspel - a aby si teda potvrdil svoju vieru v to, že uspieť nemôže. Alebo hovorí: 

ja ani neviem, či to vlastne naozaj chcem. Ale zase aby sa Pán Boh nenahneval a aby som mal 

dobrý pocit a aj aby na mňa ostatní nezazerali, tak čosi skúsim, trochu sa posnažím, tak pre 

efekt... Takýto človek nič nedosiahne.  

Úspech je voľba. Nie (len) ovocie voľby. Sám úspech je voľba! Musíme si jasne zvoliť: idem 

uspieť! Idem zvíťaziť! Volím si úspech, volím so víťazstvo, nič iné si nepripúšťam! Neveríte? 

Počúvajte!  

"Vďaka Bohu, ktorý nám dal víťazstvo skrze nášho Pána Ježiša Krista. A tak, moji milovaní 

bratia, buďte pevní, neochvejní, čoraz horlivejší v Pánovom diele, veď viete, že vaša námaha nie 

je daromná v Pánovi." (1Kor 15, 57-58) 

Boh nám víťazstvo už daroval! Takže čo musíme je, už si ho len zvoliť. Zvoliť si víťazstvo! 

Zvoliť si zvíťaziť v Pánovi! Zvoliť si dokonalosť a svätosť - pretože oni sú tým víťazstvom - a 

nič iné si nepripustiť! Bodka. Toto som si vyvolil a basta. Viac k tomu niet čo dodať. Preto si aj 

následne volím život Evanjelia, cestu k nemu. Volím si byť dokonalý, najlepší možný podľa 

Krista, v každej jednej veci, v každom jednom okamihu. Nie ako nejaké bremeno, ale ako pasiu 

a rozkoš, pretože toto som, takto žijem, toto vyjadruje moju najhlbšiu identitu: Som Syn Boha na 

ceste za víťazstvom! Presne toto som, len toto som a nič iné!  



"Už mám pripravený veniec spravodlivosti, ktorý mi v onen deň dá Pán, spravodlivý sudca; a 

nielen mne, ale aj všetkým, čo milujú jeho príchod." (2Tim 4, 8) 

Podobne aj neúspech je voľba. Ak si nevolíme úspech a víťazstvo, automaticky si tým volíme 

neúspech a porážku. A čo si volíme, čomu veríme, to sa nám aj skutočne stane - už len preto, že 

aj my sami podľa tejto viery a smerom k tomuto cieľu či už vedome alebo ešte viac podvedome 

pracujeme a smerujeme.  

"Ježiš povedal: "Choď a nech sa ti stane, ako si uveril."" (Mt 8, 13) 

"A pre ich neveru tam neurobil veľa zázrakov." (Mt 13, 58) 

Zapamätajme si: Víťazstvo je voľba. Prvá vec, ktorú ako kresťania musíme vo viere urobiť, je 

zvoliť si v Kristovi úspech a víťazstvo! Ani šampióni a úspešní ľudia vo svete nezvíťazili a 

neuspeli preto, že sa 'snažili' ani preto, že to 'skúsili', ale preto, že si vyvolili úspech a víťazstvo 

a nič iné si ani na chvíľu nepripustili! Len preto boli schopní vložiť do svojho tréningu a svojej 

práce všetko, pretože mali túto jasnú víziu, boli jasne rozhodnutí, nekolísali, neváhali, ale išli do 

toho naplno, lebo nič iné ako úspech a víťazstvo si nepripúšťali a boli si skalopevne istí, že to 

dajú. "První podmínkou většího než průměrného úspěchu v jakékoli oblasti včetně umění žít je 

chtít jednu věc. Chtít jednu věc předpokládá umět se rozhodnout, umět si vytknout jeden cíl. To 

znamená, že celá osoba je poháněna jednou věcí, pro kterou se rozhodla, a je jí tak oddána, že 

všechna její energie proudí ve směru zvoleného cíle." (Erich Fromm) Je to to, čomu sa hovorí 

'samonaplňujúce sa proroctvo' : zvíťazili, pretože do toho dali všetko, tam, kde iní pochybovali, 

oni nie, tam, kde to iní skúšali, oni prišli a urobili to, tam, kde iní išli na 60%,oni išli na 110%. 

Ale dokázali to len preto, lebo na samom začiatku si jasne zvolili úspech a víťazstvo, inú možnosť 

si nepripúšťali a ani na okamih o tom nikdy nezapochybovali. Boh hovorí veľmi podobne: 

"Budete ma hľadať a nájdete ma; ak ma budete hľadať celým svojím srdcom, dám sa vám nájsť — 

 hovorí Pán." (Jer 29, 13-14) 

Najprv dáva istotu víťazstva: Dám sa vám nájsť. Potom objasňuje podmienku víťazstva: Ak ma 

budete hľadať celým svojím srdcom, bez váhania, naplno, celým svojim bytím. A my to dokážeme 

a urobíme, lebo máme istotu, istotu víťazstva. Budeme Boha hľadať celým srdcom, lebo sme 

uverili, že sa nám dá nájsť, určite a naisto. Preto sme si zvolili, jasne a jednoznačne, ísť a nájsť 

Ho. Volíme si Boží úspech, Božie víťazstvo a preto bez váhania do toho vkladáme všetko, s 

radosťou a pasiou ľudí bežiacich v ústrety životnému triumfu, lebo sme uverili a vo viere sme si 

zvolili víťazstvo.  

Toto je prvá a zásadná voľba viery: Volím si víťazstvo, ktoré mi Boh daroval! Od nej sa odvíjajú 

ostatné voľby. Preto si volím svätosť a dokonalosť, toto a nič menšie, pretože toto je cesta k 

víťazstvu i samo víťazstvo. Toto. Nič iné. Nič menšie. Som si istý. Zvolil som si. Toto.je moja 

voľba. Toto som. Toto je môj život. Do toho som dal a dávam všetko. Nič iné nechcem, len toto. 

Všetko ostatné mi je fuk. Toto.  



Stal si sa už bohom? 
Vskutku, do Božej hlbiny sa dá ponoriť iba úplne, celý, bezvýhradne, celým bytím, znehybnieť 

v nej, v tom okamihu, keď Boh je úplne a jediný všetko čo všetkom a všetkým. Presne, ako vraví 

Ježiš: "Kto ide za mnou a nenesie svoj kríž, nemôže byť mojím učeníkom, … ani jeden z vás, ak 

sa nezriekne všetkého, čo má, nemôže byť mojím učeníkom" (Lk 14, 27,33). 

Kristus nás povolal k identite. Byť synmi a dcérami Boha. Hrať niečo sa dá čiastočne. Ale byť 

niekým sa dá len a jedine úplne. Sme povolaní niečím byť a ak tým byť chceme, musíme tým 

naozaj byť, musíme sa tým stať naozaj úplne. Byť tým, nie hrať to, čo je pokrytectvo. A to platí 

nielen o modlitbe, kedy sa úplne ponárame do Božej Hlbiny, nielen o živote všeobecne, v ktorom 

takto ponorení v Bohu zotrvávame a sme tým, čím sme, ale aj konkrétnemu spôsobu, akým sme 

povolaní deťmi Boha byť a miestu v Tele Cirkvi, na ktoré sme boli Bohom ustanovení.  

Farár je biskupom ustanovený za pastiera farnosti. Ale veľmi obdobne je animátor bunky, malého 

spoločenstva, ustanovený vo farnosti (a farárom osobne) za akoby farára a istotne 

skutočného pastiera svojej bunky, ktorá sa tak stáva jeho akoby farnosťou vo farnosti a on za ňu 

prijíma pastoračnú zodpovednosť pred Bohom i Cirkvou. A každý člen bunky sa potom na 

základe samého krstu a birmovania ako súčasť Cirkvi stáva tiež veľmi obdobne pastierom a 

prorokom pre svoju "farnosť", ktorou je jeho oikos, za ktorý tiež prijíma pred Bohom i Cirkvou 

pastoračnú zodpovednosť. Byť kresťanom teda znamená aj naplno prijať aj túto svoju pastoračnú 

funkciu, pretože ona vyplýva z toho, kým sme sa stali, synmi a dcérami Boha a uskutočňovať ju, 

na tom mieste, kde sme, so všetkou zodpovednosťou, ktorá z toho plynie, s využitím všetkých 

špecifických darov, talentov, možností a schopností, ktoré máme a ktoré sa nám ponúkajú.  

Toto "som" potom prevyšuje a v sebe zahrňuje všetko ostatné v našom živote. Úplne samozrejme 

náš čas, schopnosti, možnosti, majetok, peniaze, všetko úplne samozrejme je nástrojom tejto 

identity. Inak to ani byť nemôže. Tým totiž sme. Aj keby sme sa považovali za niečo iné - 

priemerného človeka usilujúceho sa nejako slušne prežiť svoj život, alebo športovca usilujúceho 

sa dosiahnuť na vavríny, alebo biznismana, vedca či amatérskeho archeológa, to je jedno, čo - 

aj vtedy by všetko v našom živote tejto našej identite slúžilo, úplne samozrejme a prirodzene. 

Inak to ani byť nemôže. Náš život a postoj ku všetkému ostatnému je vždy vyjadrením toho, za 

čo, za koho sa pokladáme. Ak sme teda kresťania, potom sme sa opravdivo stali synmi a dcérami 

Boha. Skutočne nimi sme. A teda sme aj prorokmi, kňazmi a kráľmi s Kristom a prijali sme (a už 

v krste nám bola odovzdaná) účasť na týchto Jeho troch úradoch spolu so zodpovednosťou 

konať ich prednostne tam, kde sme práve ustanovení: farnosť, bunka, oikos,... Je len samozrejmé, 

že aj tu bude všetko ostatné v našom živote podriadené tejto identite a tejto úlohe, pretože inak 

to ani nejde, ak tým naozaj sme ak sme sa tým naozaj stali. Je to preto zároveň aj vonkajšie 

potvrdenie nášho uverenia a obrátenia.  

Možno sme o tom ani neuvažovali, o tom rozdiele medzi "robiť farára" a "byť farárom". "Robiť 

animátora", pastiera bunky a "byť animátorom". Obdobne ako nie "praktizovať kresťanstvo" (fuj, 



hnusné to slovné spojenie) ale "byť kresťanom". Možno sme o tom naozaj nikdy neuvažovali. 

Potom teraz je čas. A nech nás nevystraší a neodradí závrat z hĺbky toho, čo pritom uvidíme, z 

veľkosti a závratnosti toho, k čomu sme povolaní. Pretože toto platí aj o Nebi: aj v Nebi sme 

povolaní skutočne byť, Život Boha skutočne žiť, bohmi sa skutočne v Bohu stať! Uvažovali ste 

aj o tomto, že všetko toto je tiež rovnako radikálne a skutočné? Kto je bohom tu, na zemi, bude 

ním aj v Nebi! V samej podstate je to jedna a tá istá vec. Rozhodujeme sa, či bohmi skutočne 

budeme, na zemi i na Nebi, to je jedno, nie je v tom žiaden rozdiel, alebo či nimi nebudeme, tiež 

bez rozdielu, tu ani tam... Nedá sa oddeliť Božia blaženosť od Božej lásky a milosrdenstva a 

vernosti a Jeho konania. Všetko toto je jedno. Alebo sme a žijeme všetko a potom máme všetko, 

alebo nie a potom nemáme nič, pretože Boha nemožno rozdeliť a niečo z Neho mať a iné nechať 

tak!  

"Spoľahlivé je to slovo: Ak sme s ním zomreli, s ním budeme aj žiť. Ak vytrváme, s ním budeme 

aj kraľovať. Ak ho zaprieme, aj on zaprie nás." (2Tim 2, 11-12) 

Takže, čo to znamená?  

• Byť v Bohu bohom na zemi?  

• Byť synom, dcérou Boha v Božej rodine, Cirkvi?  

• Byť prorokom a pastierom svojej farnosti - bunky, oikosu,...?  

Skutočne tým byť, naozaj sa tým stať?  

Aké povinnosti a zodpovednosť mi z toho plynú? Ale súčasne aj aké dary, možnosti, 

schopnosti, práva, privilégiá, prísľuby a nároky mi boli Božou veľkorysou láskou a prajnosťou 

spolu s tým darované? V rámci tej obojstrannej Novej Zmluvy Boha s človekom - so mnou?  

"Lebo toto je zmluva, ktorú uzavriem s domom Izraela po tých dňoch, hovorí Pán: Svoje zákony 

vložím do ich mysle a vpíšem im ich do srdca; a budem ich Bohom a oni budú mojím ľudom." 

(Hebr 8, 10) 

"Ste chrám živého Boha, ako hovorí Boh: "Budem v nich prebývať a medzi nimi chodiť, budem 

ich Bohom a oni budú mojím ľudom."" (2Kor 6, 16) 

V komikse o Spidermanovi otec Petra Parkera svojmu synovi hovorí okrídlené slová: veľká moc, 

veľká zodpovednosť. Ježiš tieto slová hovorí tiež, hoci opačne - veľká zodpovednosť, veľká moc: 

"povedal im: "Choďte do celého sveta a hlásajte evanjelium všetkému stvoreniu. Kto uverí a dá 

sa pokrstiť, bude spasený; ale kto neuverí, bude odsúdený. A tých, čo uveria, budú sprevádzať 

tieto znamenia: v mojom mene budú vyháňať zlých duchov, budú hovoriť novými jazykmi, hady 

budú brať do rúk a ak niečo smrtonosné vypijú, neuškodí im; na chorých budú vkladať ruky a tí 

ozdravejú." … Oni sa rozišli a všade kázali. Pán im pomáhal a ich slová potvrdzoval znameniami, 

ktoré ich sprevádzali." (Mk 16, 15-18.20) Buď bohom postojom, zodpovednosťou, vernosťou, 

konaním - a úmerne tomu budeš bohom aj mocou a blaženosťou, stále viac a viac až nakoniec 

naplno a víťazne vo Večnosti samého Boha.  



V strede všetkého je však stále ono: Staň sa! Buď! Toto je stred. Toto je kľúč. Toto je podstata. 

Toto je Nový Zákon Novej Zmluvy: 

"[Kristus] zrušil zákon prikázaní, spočívajúci v nariadeniach, aby ... " (Ef 2, 15) 

"... nás urobil súcich za služobníkov Novej zmluvy, a nie litery, ale Ducha; lebo litera zabíja, kým 

Duch oživuje." (2Kor 3, 6) 

"Sme oslobodení od zákona, lebo sme zomreli tomu, čo nás držalo v zajatí, aby sme tak slúžili po 

novom, v Duchu, a nie po starom, podľa litery." (Rim 7, 6) 

A v čom ten rozdiel medzi oboma zákonmi je? V tom, že prvý nariaďuje, čo dodržiavať. Druhý 

ale dáva novú identitu a odhaľuje, kto sme.  

"Lebo ste nedostali ducha otroctva, aby ste sa museli zasa báť, ale dostali ste Ducha adoptívneho 

synovstva, v ktorom voláme: "Abba, Otče!" Sám Duch spolu s naším duchom dosvedčuje, že sme 

Božie deti. Ale ak sme deti, sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s 

ním trpíme, aby sme s ním boli aj oslávení." (Rim 8, 15-17) 

Nepotrebuje už nič prikazovať, pretože ak sme sa naozaj Božími deťmi stali, potom tak úplne 

automaticky a samozrejme aj žijeme a konáme, pretože tým prosto sme.  

"Tí, čo patria Kristovi Ježišovi, ukrižovali telo s vášňami a žiadosťami. Ak žijeme v Duchu, podľa 

Ducha aj konajme." (Gal 5, 24-25) 

A nie, nie je to nič nové. Nenechaj sa nebodaj vystrašiť týmito slovami! Veď slová "byť 

Kristom", "stať sa Kristom", kresťan je "alter Christus, druhý Kristus" si už isto počul, nie raz. A 

Kristus je Boh... Všetky tieto slová tak značia presne toto: v Bohu a z Božej milosti "byť bohom", 

"stať sa bohom", byť "druhým Bohom" na zemi - a ak na zemi, tak aj v Nebi!  

"Vy ste vytrvali so mnou v mojich skúškach a ja vám dávam kráľovstvo, ako ho môj Otec dal mne, 

aby ste jedli a pili pri mojom stole v mojom kráľovstve, sedeli na trónoch a súdili dvanásť kmeňov 

Izraela." (Lk 22, 28-30) 

Tvoje telo, tvoj majetok, tvoj čas, situácia, v ktorej si, prostredie, v ktorom žiješ, ľudia, ktorí 

okolo teba sú, to všetko sú nástroje a prostriedky a príležitosti, ktoré ti Otec ako svojmu synovi, 

dcére dal, aby si sa na nich naučil bohom skutočne byť.  

"Zavolal si svojich desiatich sluhov, dal im desať mín a povedal im: “Obchodujte, kým sa 

nevrátim!”" (Lk 19, 13) 

  



Ako sa stať? 
Stará Zmluva bola zmluvou prikázaní a nariadení. Nová Zmluva je zmluvou novej identity.  

"On nás urobil súcich za služobníkov Novej zmluvy, a nie litery, ale Ducha; lebo litera zabíja, 

kým Duch oživuje." (2Kor 3, 6) 

"Lebo ste nedostali ducha otroctva, aby ste sa museli zasa báť, ale dostali ste Ducha adoptívneho 

synovstva, v ktorom voláme: "Abba, Otče!" Sám Duch spolu s naším duchom dosvedčuje, že sme 

Božie deti." (Rim 8, 15-16) 

Zdrojom tejto identity je Kristus. Ako Boh je Synom od Večnosti a nikdy Ním neprestal byť. 

Ako človek sa ním musel stať, tak, ako každý iný človek, veď "vzal si prirodzenosť sluhu, stal sa 

podobný ľuďom" vo všetkom (Flp 2, 7). Aj to sa stalo a Ježiš je Synom aj ako človek.  

"[Boh Otec] zdokonalil pôvodcu ich spásy utrpením ... a keď dosiahol dokonalosť, stal sa 

pôvodcom večnej spásy pre všetkých, ktorí ho poslúchajú." (Hebr 2, 10; 5, 9) 

Z Neho a vedľa Neho čerpáme svoju identitu synov a dcér Boha aj my, tak, ako to On sám 

zamýšľal.  

"A ako Mojžiš vyzdvihol na púšti hada, tak musí byť vyzdvihnutý aj Syn človeka, aby každý, kto 

verí, mal v ňom večný život. ... A ja, až budem vyzdvihnutý od zeme, všetkých pritiahnem k sebe." 

(Jn 3, 14-15; 12, 32) 

Ako sa to deje? Vcelku prosto. Tak, že prídeme k Ježišovi a postavíme sa vedľa Neho. Z 

fanúšikov, ktorí Ho obdivujú, z uctievačov, ktorí Ho oslavujú, z prosebníkov, ktorí od Neho chcú 

nejakú službu či dar či priazeň, sa staneme Jeho spoločníkmi a priateľmi a druhmi na Jeho ceste, 

v Jeho diele, Jeho spolupracovníkmi.  

"Vy ste moji priatelia, ak robíte, čo vám prikazujem. Už vás nenazývam sluhami, lebo sluha nevie, 

čo robí jeho pán. Nazval som vás priateľmi, pretože som vám oznámil všetko, čo som počul od 

svojho Otca." (Jn 15, 14-15) 

A je to. To je všetko. Centrálny bod. Som syn Boha. Brat Krista. Jeho priateľ, druh, spoločník, 

spolupracovník na jednom spoločnom diele. Rodinnom diele, pretože sme spolu rodina. Jedna 

Rodina. S jedným Otcom, našim spoločným. Jeden Dom. Jedna Vlasť. Tak to je. Toto som. Tu, 

v tejto Rodine, spolu pracujeme na tom, "aby božské posolstvo spásy všetci ľudia na celom svete 

spoznali a prijali“ (c. 225 §1 CIC) a aby sa tak „spasiteľné úmysly Božie čím ďalej tým viac 

uskutočňovali všade na svete na všetkých ľuďoch všetkých čias“ (Lumen gentium 33). A po práci 

si spoločne posedíme, pohovoríme, alebo len tak, spolu, chlapsky (ale aj sestersky) mlčíme v 

modlitbe, ktorá je presne takýmto hlbokým spoločenstvom, vzájomnou blízkosťou blízkych, 

ktorých už zblížil spoločný život, spoločná práca a spoločná láska a oddanosť jednému Otcovi, 

ktorého sú obaja synmi.  



Nakoniec zasadneme k stolu, k spoločnému Jedlu z Neba, k Eucharistii. A je to viac, než len 

jedlo. Ňou nielen sýtime naše duše aj telá, ale aj vyjadrujeme toto naše hlboké spoločenstvo, 

slávime ho. Preto tomu hovoríme liturgia. A potom, po Večeri, sadneme si a čítame. To je učenie 

sa. Katechéza. Ale nie niečo suché, pretože nechávame nášho najstaršieho Brata, Prvorodeného, 

aby nás On učil zo studnice svojej Múdrosti a skúseností.  

Takto sa stávame bratmi. Takto sa stávame priateľmi. Takto sa nechávame pritiahnuť ku Kristovi. 

Takto sa stávame účastníkmi Novej Zmluvy. A na znak toho nás napĺňa Duch Svätý, Duch Boží, 

Duch Božieho synovstva.  

"A že ostávame v ňom a on v nás, poznávame podľa toho, že nám dal zo svojho Ducha." (1Jn 

4, 13) 

Nielen žiť, ale spolu žiť. Nielen pracovať, ale spolu pracovať. Nielen byť, ale spolu byť. Inak to 

ani nejde. Veď všetko toto sa deje a môže diať iba s Kristom a v Kristovi, ktorý nás pritiahol k 

Sebe až tak, že nás skrze svoje Telo a Krv urobil svojim vlastným Telom, Cirkvou.  

Lebo existuje aj fake [falošná] verzia kresťanstva, ktoré je len súborom veci, ktoré si sami podľa 

seba robíme a plníme. Ale bez Krista je to mŕtve a ťažké ako cent... V tom to je: Nedá sa byť s 

Kristom inak, než s Ním žiť, pracovať, jesť, sláviť, učiť sa,... ale súčasne nemá zmysel pokúšať 

sa niečo z toho robiť osamote, bez Krista, mimo Neho. Veď spoločná práca a spoločný život sú 

dobré práve preto a len na to, že cez ne máme spoločenstvo s Kristom, o ktoré ide. A zase nie je 

možné mať s Ním spoločenstvo inak, nejako "abstraktne", než cez tieto spoločné a veľmi zemité 

a konkrétne veci: spoločná námaha, spoločný pot, spoločná odmena...  

"Ak mi niekto slúži, nech ma nasleduje! A kde som ja, tam bude aj môj služobník. Kto bude mne 

slúžiť, toho poctí Otec." (Jn 12, 26) 

"Sme ... Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj 

oslávení." (Rim 8, 17) 

"Vy ste vytrvali so mnou v mojich skúškach a ja vám dávam kráľovstvo, ako ho môj Otec dal mne, 

aby ste jedli a pili pri mojom stole v mojom kráľovstve" (Lk 22, 28-30) - už dnes, hoci aj denne, 

pri každej Eucharistii.  

Bez spoločnej práce a námahy nie je ani žiadne priateľstvo a spoločenstvo s Kristom. A zase bez 

Krista práca a námaha nemajú zmysel, pretože Kristus je ich jediným zmyslom a cieľom. Preto 

toľkí kresťania nikdy Krista nestretli a nepoznajú Ho - lebo sa nikdy nepodujali s Ním skutočne 

žiť a pracovať, ostávajú len na rovine formálneho a "nehmotného" odbavovania modlitieb a 

pobožností, ich kresťanstvo nezahrňuje takmer nič "hmotné" - skutočnú prácu s vynaložením 

skutočných peňazí a skutočnej námahy a skutočného času, skutočný život,...  A preto aj toľko 

pastoračnej práce vychádza nazmar, pretože je až pričasto konaná len ako obyčajná ľudská práca, 

bez Krista.  



Celý náš život a všetka naša práca musia byť v tomto zmysle náboženské. A naopak, jediný 

spôsob, ako náboženstvo kresťanské žiť, je naozaj ho žiť, celým svojím životom a prácou s 

Kristom, v Kristovi, podľa Krista a pre Otca v Nebi - ako kňazi, proroci a králi s Kristom, našim 

Bratom. Alebo inak: byť, čom sme, synmi, dcérami Boha, skutočne a teda všetkým a vo všetkom. 

Inak to skutočné nie je.  

Tajomstvo prostého bytia… 
K tomu, aby sme boli blažení, nepotrebujeme nič. Iba byť. Skutočne a úplne byť. Boh Je, Ktorý 

Je. Blažený.  

Musíš prekonať všetky hranice, ohľady, bariéry,... všetko. Byť. Už navždy cudzinec v cudzej 

zemi. Odvážiť sa to. Cudzinec a pritom všade a stále doma. V bytí. Samom bytí. V Bohu, ktorý 

Je. Nič iné. Iba byť. Stať sa cudzinec všetkých, aby si bol bratom všetkým.  

Porovnávanie sa nemá zmysel. Každý je na iný spôsob. Každá cesta je iná. Cieľ však jeden. Vždy 

len jeden. Byť.  

Nič predo mnou. Nič za mnou. Nič napravo. Nič naľavo. Nič nado mnou. Nič podo mnou. Všetko 

je. Tu. Teraz. Práve. Stačí byť. Práve byť. Všetko práve je. Práve teraz. Práve takto.  

Svet bytia je plný zázrakov, pretože všetko, úplne všetko je bytím. Tu sa aj bolesť môže stať 

sestrou a priateľkou. Aj ona je... Hlad sa stáva milovaným spoločníkom. Telo to ešte nechápe. 

Telo sa vzpiera. Ale duša... "Pôst, to je život anjelov..." (sv. Atanáz)  

Kto Je, viac nepozná smäd ani strach. Dokonané je.  

Neexistuje pýcha, neexistuje povýšenosť v bytí. Iba Jeden, ktorý Je - a všetci, ktorí v Ňom sú... 

Nikto nie je prvý, nikto posledný. Všetci sú, ako On Je. Byť, znamená vyzliecť všetky tieto 

obleky a ilúzie a zdanie...  

Rozhodnutie nič nemať... na ničom si nezakladať... nám dáva slobodu, schopnosť byť. Byť deti. 

Deti sú. Preto ako deti.  

"Napodobňujte Boha ako milované deti" (Ef 5, 1) - Boha, Ktorý Je. Učíme sa byť. Nič, než byť. 

V tom je všetko: krása, dobro, láska. Všetko toto je - a v bytí všetko je. Tu je možné milovať 

všetko, čo je - jednoducho preto, že to je. Aký väčší dôvod treba?  

"Lebo všetko, čo je, miluješ a nič nemáš v nenávisti z toho, čo si urobil … šetríš všetko, lebo je to 

tvoje, Pane, priateľ života." (Múdr 11, 24,26) 

Tu je prameň prijatia, porozumenia všetkého - čo je. Pretože je. Pretože sme. Sme. Svet nás učil 

mať - a smädiť a nemať. Teraz sa učíme byť.  



Je to ako stratený a potopený svet, bájna Atlantída, Raj, vynárajúci sa z vĺn vo svojej kráse a 

sláve. V samej Pravde. Pravda je a čo je, je pravda. Lož sa zdá. More lži. Skala Pravdy. Pravda. 

Ktorý Je.  

Svet je plný Božích zázrakov. Človek, ktorý je, neprestáva žasnúť. Chváliť. Oslavovať. Život sa 

stáva kontempláciou a chválou, vďakou. Nič nie je banálne, nič príliš prosté... Všetko je liturgiou. 

Liturgia je všetkým. Jedno.  

Nebo je tu. Netreba nikam chodiť. Tajomstvo je odhalené, každému, kto sa zastaví, aby videl. 

Boh sa stal človekom a tak sa človek v Ňom môže stať bohom.  

Normálne, bez zla… 
Byť normálny znamená nemať v sebe žiadne zlo. Zlo je nenormálne. Byť normálny znamená 

vedome zanechať zlo. Žiadne kompromisy. Tak jednoduché to je!  

Zlo je všetko, čo odporuje slobode, pravde a láske - ale mierou slobody je láska a naplnením 

pravdy - čiže reality, toho, čo je ozajstné a skutočné - je tiež láska. 

"Hľa, posielam vás ako ovce medzi vlkov. Buďte teda opatrní ako hady a jednoduchí ako 

holubice." (Mt 10, 16) 

Nie, byť dobrý nie je to isté, ako byť naivný, dobrácky a podobne. Nie. Preto prezieravosť hada 

neodporuje jednoduchosti holubice, práve naopak!  

Dobro, to je niečo ohromné. "Nik nie je dobrý, jedine Boh," (Lk 18, 19), hovorí Ježiš. Byť 

skutočne dobrý znamená byť ako Boh. Znamená to byť prostý akéhokoľvek zla, akejkoľvek 

nedokonalosti - a teda dokonalý, svätý, zbožštený, lebo toto znamená byť dobrým človekom v 

poňatí Boha.  

Byť dobrý - to nie je výrok z morálky, ale z metafyziky. To nie je o konaní, ale o bytí. Nie o tom 

ako sa správame, ale kým a akí sme!  

"Lebo znútra, z ľudského srdca, vychádzajú zlé myšlienky, smilstvá, krádeže, vraždy, 

cudzoložstvá, chamtivosť, zlomyseľnosť, klamstvo, necudnosť, závisť, rúhanie, pýcha, hlúposť. 

Všetky tieto zlá vychádzajú znútra a poškvrňujú človeka." (Mk 7, 21-23) 

Áno, aj hlúposť, naivnosť, nevedomosť a podobné veci sú zlo. Boh nám dal moc prekonať zlo a 

stať sa dobrými.  

"Blahoslavení čistého srdca, lebo oni uvidia Boha." (Mt 5, 8) 

Skutočné dobro je nesmierne činné, cieľavedomé a neústupné, vskutku bezcitné a bezohľadné. 

To posledné nám znie skôr ako definícia zla, že? Ale v skutočnosti je to práve zlo , ktoré je vždy 



plné emócií - strachu, hnevu, závisti, nenávisti, odporu,... - i ohľadov, hoci len na seba a na svoje 

záujmy - preto vie zradiť i podraziť. Skutočné dobro ale vždy sleduje skutočné dobro, spoločné 

dobro, dobro pre všetkých, pretože dobro nikdy neodporuje dobru a skutočné dobro je dobré pre 

všetkých. A od tohoto sa nenechá odkloniť žiadnymi náladami ani žiadnymi ohľadmi voči 

ničomu a nikomu. Dobro nerobí kompromisy... paradoxne je tak bezohľadne ohľaduplné ku 

každému a bezcitne súcitiace s každým...   

"Neťahajte jarmo s neveriacimi! Veď akú účasť má spravodlivosť na neprávosti?! Alebo čo má 

spoločné svetlo s tmou?! Aká zhoda je medzi Kristom a Beliarom?! Aký podiel má veriaci s 

neveriacim?! A ako súvisí Boží chrám s modlami?! A vy ste chrám živého Boha." (2Kor 6, 14-

16) 

"Bratia moji, nespájajte vieru v nášho Pána slávy, Ježiša Krista, s nadŕžaním osobám. Lebo ak 

príde na vaše zhromaždenie muž so zlatým prsteňom a v skvostnom rúchu a príde aj chudobný v 

chatrnom odeve a vy si všimnete toho, ktorý je oblečený do nádherného rúcha, a poviete: "Ty sa 

posaď pekne tu!", ale chudobnému poviete: "Ty si staň tam, alebo si sadni k mojej podnožke!", 

vari nerobíte rozdiely medzi sebou a nestali ste sa zlomyseľnými sudcami?!" (Jak 2, 1-4) 

Je to pre nás šokujúce, keď si prvý raz uvedomíme, ako zlo všetko deformuje, mrzačí a krúti. 

Svet i nás i aké neprirodzené a nenormálne to všetko je - hoci doteraz sme toho všetkého boli 

súčasťou a nevadilo nám to, dokonca sa nám mnohé z toho v našej zvrátenosti páčilo! Ako zlo 

pokrútilo nás samých, našu osobnosť, naše myslenie, konania, slová i správanie sa, ako toto 

všetko pokrútili strach, žiadostivosť, hnev, pýcha, závisť, podlízavosť, falošné ohľady, urážanie, 

nesympatie, súperenie, beznádej, smútok,... Ako nás urobili skúpymi, ako nás urobili bezcitnými, 

ľahostajnými, škodoradostnými,... Mohli by sme veru ešte dlho pokračovať. Namiesto krásneho, 

vznešeného, rovného a priameho syna Boha je tu pokrútený mrzák...  

Niet divu, že ako kresťanom sa nám to hnusí. Nechceme už takí byť. Svet, kde ľudia sú jeden 

druhému nepriateľom, vlkom, kde sa nenávidia, ponižujú, vysmievajú, ubližujú si, sa nám 

hnusí. Najradšej by sme ho z toho celý vytiahli a obnovili. A keď vidíme, že to možné nie je, tak 

radšej odchádzame preč, tam kde Boh hovorí, "hľa, všetko robím nové." (Zjv 21, 5) a "podľa jeho 

prísľubu očakávame nové nebo a novú zem, na ktorých prebýva spravodlivosť." (2Pt 3, 13) A ak 

nemôžeme zachrániť svet, cestou sa aspoň snažíme zachrániť zo sveta toľko ľudí, koľko len 

dokážeme! 

Ľudia, ktorí si toto neuvedomili, nás nechápu. Pýtajú sa, čo vám vadí? Veď je to pekný svet! 

Pekne sa na ňom žije. Je tu zábava, len si treba vedieť vybrať. Nie je to dokonalé, iste, ale nám 

sa tu páči... Užívame si to! Dokonca velebia hriech, veď ako hovoria, 'ak by človek nezhrešil, nič 

by si vo svete neužil!' Ale my sme už videli niečo iné. Uzreli sme inú krásu, začuli inú hudbu, 

zacítili v tele iný rytmus. Pre nás už niet návratu. Peklo bolo pred nami odhalené, maska jeho 

zákernosti strhnutá. Už nedokážeme milovať svet. Ľudí áno. Prírodu, Božie stvorenie áno. Ale 

svet už nie. Už nemáme inú možnosť, len vpred, ďalej a vyššie, ako vraví Lewis v závere svojej 

Narnie.  



"Veď naša vlasť je v nebi. Odtiaľ očakávame aj Spasiteľa Pána Ježiša Krista. On mocou, ktorou 

si môže podmaniť všetko, pretvorí naše úbohé telo, aby sa stalo podobným jeho oslávenému telu." 

(Flp 3, 20-21) 

"Blahoslavení lační a smädní po spravodlivosti, lebo oni budú nasýtení." (Mt 5, 6) 

"V posledný, veľký deň sviatkov Ježiš vstal a zvolal: "Ak je niekto smädný a verí vo mňa, nech 

príde ku mne a nech pije. Ako hovorí Písmo, z jeho vnútra potečú prúdy živej vody."" (Jn 7, 37-

38) 

"Ak niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska. Veď nič z toho, čo je vo svete, ani žiadostivosť 

tela, ani žiadostivosť očí, ani honosenie sa bohatstvom, nie je z Otca, ale zo sveta." (1Jn 2, 15-

16) 

Byť dobrý... Kedysi nám to nič nehovorilo. Nechápali sme to. Dokonca sme tým pohŕdali. Lepšie 

nám znelo byť 'čertovský' a 'hriešne dobrý', oceňovali sme 'diabolsky dobré' veci... Teraz už 

chápeme. Rozumieme. Uvideli sme to, dotkli sa toho, v Kristovi. Dobro je tá najúchvatnejšia vec 

na svete, nič väčšie ani vzrušujúcejšie neexistuje. Mráz nám behá po chrbte od toho, k čomu sme 

povolaní. Veď iba Boh a sám Boh je dobrý - a my môžeme byť ako On, v Ňom mať účasť na 

sláve a veľkosti skutočného Dobra! Len nesmelo otvárame oči, oslnené žiarou Dobra, len 

pozvoľna sa odvažujeme pohliadnuť do jeho závratnej výšiny a hlbiny.  

"Milovaný, nenasleduj zlé, ale dobré. Kto robí dobre, je z Boha; kto robí zle, Boha nevidel." (3Jn 

1, 11) 

"Ktože vám uškodí, ak budete horliví v dobrom?!" (1Pt 3, 13) 

"Neúnavne konajme dobro, lebo ak neochabneme, budeme v pravom čase žať." (Gal 6, 9) 

"On odplatí každému podľa jeho skutkov: večným životom tým, čo vytrvalosťou v dobrých 

skutkoch hľadajú slávu, česť a nesmrteľnosť." (Rim 2, 6-7) 

Kým však neprecitneme a neuvidíme tú strašnú ošklivosť zla, kým sa nám zlo vskutku 

nezhnusí, len ťažko oceníme nádheru a krásu dobra a to, že Nebo nie je odmena za dobro, ale 

samo dobro je Nebom a jeho rozkošou a blaženosťou! Už dychtíme len po jednom, po dokonalom 

dobre, v nás, tu a teraz, čo všetkom a všade. Už nás netrápi nič zo sveta. Už vieme, čo chceme.  

Náš život v skratke 
Sú dve veci, ktoré špinia naše srdce a bránia nám vidieť Boha a žiť s Ním v Jeho Kráľovstve: 

žiadostivosť a strach. Oboje sú ovocím sveta a neistoty a nedostatku vo svete. Ani jednému z nich 

sa vo svete vyhnúť nedá. Spoločne sú tým zlom a tým nepokojom, o ktorých pri každej omši 

prosíme Otca, aby nás ich zbavil.  



Od oboch nás oslobodzuje Kristus, Boh, tým, že nás prenáša do svojho Kráľovstva, kde vládne 

plnosť, dostatok a istota.  

"On nás vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna, v ktorom máme 

vykúpenie, odpustenie hriechov." (Kol 1, 13-14) 

"Tým nám daroval vzácne a veľmi veľké prisľúbenia, aby ste sa skrze ne stali účastnými na Božej 

prirodzenosti a unikli porušeniu, ktoré je vo svete pre žiadostivosť." (2Pt 1, 4) 

"... aby smrťou zničil toho, ktorý vládol smrťou, čiže diabla, a vyslobodil tých, ktorých celý život 

zotročoval strach pred smrťou" (Hebr 2, 14-15) - vo všetkých jej podobách: obmedzenosť, 

poníženie, bezmocnosť, nuda, samota, bolesť,...  

Žiadostivosť a strach. Tieto dve veci poškvrňujú srdce človeka. Oddeľujú ho od Boha, ktorý ani 

jedno z toho nepozná.  

Čisté srdce je to, kde žiadostivosť a smäd sú nahradené radostnou túžbou a dychtivosťou osvojiť 

si naplno to, čo nám už bolo darované, už to máme, naisto, od Boha. To je viera a jej ovocie.  

"Bežím, aby som sa ho niekedy zmocnil, ako sa aj Kristus Ježiš zmocnil mňa. … Bežím k cieľu, 

za víťaznou cenou Božieho povolania zhora v Kristovi Ježišovi." (Flp 3, 12,14) 

Strach je v ňom nahradený vzrušením a radosťou, pretože sme si istí výsledkom, veď Boh nám 

už daroval víťazstvo. Toto je nádej a jej ovocie.  

"Vďaka Bohu, ktorý nám dal víťazstvo skrze nášho Pána Ježiša Krista. A tak, moji milovaní 

bratia, buďte pevní, neochvejní, čoraz horlivejší v Pánovom diele, veď viete, že vaša námaha nie 

je daromná v Pánovi." (1Kor 15, 57-58) 

"Už mám pripravený veniec spravodlivosti, ktorý mi v onen deň dá Pán, spravodlivý sudca; a 

nielen mne, ale aj všetkým, čo milujú jeho príchod." (2Tim 4, 8) 

Nakoniec je to srdce uvoľnené, pre ktoré život Boha a Jeho detí je normálny, prirodzený, ľahký. 

To je láska a jej ovocie. Ľahkosť, krása, prirodzenosť v tom, byť ako Boh. Už viac žiadna 

závislosť na ničom pozemskom, už viac žiadna hrôza z ničoho pozemského. Sloboda žit Božo, 

byť Boží.  

"Lebo láska k Bohu spočíva v tom, že zachovávame jeho prikázania. A jeho prikázania nie sú 

ťažké. Veď všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet. A tým víťazstvom, ktoré premohlo svet, 

je naša viera." (1Jn 5, 3-4) 

"Moje jarmo je príjemné a moje bremeno ľahké." (Mt 11, 30) 

"Túto slobodu nám vydobyl Kristus. Stojte teda pevne a nedávajte sa znova zapriahnuť do jarma 

otroctva." (Gal 5, 1) 



Toto znamená, znova sa narodiť. Bez tohto nového narodenia sa nie je možné žiť Boží Život. 

Vlastne, toto nové narodenie je spásou, je Nebom! 

"Ježiš mu odpovedal: "Veru, veru, hovorím ti: Ak sa niekto nenarodí zhora, nemôže uzrieť Božie 

kráľovstvo."" (Jn 3, 3) 

Je to dar a ovocie krstu, kde nás Boh adoptovali a urobil svojimi dedičmi a tak nás preniesol do 

istoty a dostatku svojho Kráľovstva, urobil nás svojim vlastníctvom, aby tak svet ani Zlý už nad 

nami nemali žiadnu moc.  

"Ježiš odpovedal: "Veru, veru, hovorím ti: Ak sa niekto nenarodí z vody a z Ducha, nemôže vojsť 

do Božieho kráľovstva."" (Jn 3, 5) 

"Ale vy ste vyvolený rod, kráľovské kňazstvo, svätý národ, ľud určený na vlastníctvo, aby ste 

zvestovali slávne skutky toho, ktorý vás z tmy povolal do svojho obdivuhodného svetla. Kedysi ste 

ani ľudom neboli, a teraz ste Boží ľud; vy, čo ste nedosiahli milosrdenstvo, teraz ste milosrdenstvo 

dosiahli." (1Pt 2, 9-10) 

Tak opisuje znovuzrodených synov a dcéry Boha Ján: 

"Ak viete, že je spravodlivý, vedzte, že každý, kto koná spravodlivo, z neho sa narodil." (1Jn 2, 29) 

"Kto sa narodil z Boha, nepácha hriech, lebo v ňom ostáva jeho semeno; a nemôže hrešiť, pretože 

sa narodil z Boha." (1Jn 3, 9) 

"Milovaní, milujme sa navzájom, lebo láska je z Boha a každý, kto miluje, narodil sa z Boha a 

pozná Boha." (1Jn 4, 7) 

Hriech, nespravodlivosť a sebectvo s pýchou sú ovocím strachu a žiadostivosti. Kristus nás 

oslobodzuje od jedného aj druhého. Znakom toho, že sme prijali Jeho slobodu a vykúpenie, je to, 

že už nám viac nezvládnu. Sme slobodní pre dobro a lásku, pretože oni sú Božie a sú prirodzené 

aj nám, veď sme stvorení na obraz Boha a teraz aj deti a dedičia Boha.  

Vierou zanechávame každú žiadostivosť, pretože už všetko máme. Niet viac po čom smädiť.  

Nádejou zanechávame každý strach, pretože Boh nám už daroval víťazstvo a my sme si vo viere 

toto víťazstvo vyvolili. Niet viac, z čoho by sme mali mať strach či obavy.  

V láske žijeme, užívame si, milujeme, vychutnávame si, plní radosti a vzrušenia, Boží Dar - 

vrátane námahy tréningu, ktorý postupujeme, aby sme si tento Dar osvojili naplno.  

Naplno žijeme Tu a Teraz v Realite, ktorou je Kristus, Boh, Jeho Kráľovstvo. Len žiadostivosť 

nás svojim bičom hnala k ilúziám a fatamorgánam kdesi inde a inokedy a len strach nás vyháňal 

z prítomnosti preč. Teraz už ale nad nami nemajú moc. Kristus je tu, Kristus je teraz, tu a teraz 

je Jeho a už i naše Kráľovstvo, naše dedičstvo, tu a teraz si to všetko osvojujeme a vchádzame. 

Nie je dôvod utekať, naopak!  



"... lebo ony sú len tieňom budúcich vecí, no skutočnosť je Kristus." (Kol 2, 17) 

A toto je náš tréning: že vierou odstraňujeme všetku žiadostivosť, nádejou všetok strach a láskou 

zotrvávame celým svojím bytím tu a teraz v skutočnosti, ktorou je Kristus, aby sme tak Jeho v 

Ňom žili stále viac a hlbšie a dokonalejšie,...  

"... kým nedospejeme všetci k jednote viery a poznania Božieho Syna, k zrelosti muža, k miere 

plného Kristovho veku, aby sme už neboli malými deťmi, ktorými sem-tam hádže a zmieta 

hocijaký vietor klamlivého ľudského učenia, ktorý podvodne strháva do bludu." (Ef 4, 13-14) 

A v Ňom nachádzame aj samých seba a svoju vnútornú jednotu, vnútorný súlad, zladenosť 

všetkého v nás so všetkým, bez vnútorných rozporov. Tak, ako to bolo pred hriechom, v Raji.  

"Veď on je náš pokoj! On z oboch urobil jedno a vo svojom tele zbúral medzi nimi múr rozdelenia, 

nepriateľstvo... " (Ef 2, 14) 

"Nech teda nevládne hriech vo vašom smrteľnom tele, žeby ste sa poddávali jeho žiadostiam, ani 

nevydávajte svoje údy hriechu za nástroj neprávosti, ale oddajte sa Bohu ako živí, čo vstali z 

mŕtvych, a svoje údy dajte Bohu za nástroj spravodlivosti. A hriech už nebude panovať nad vami, 

lebo nie ste pod zákonom, ale pod milosťou." (Rim 6, 12-14) 

Závideniahodný život 
Byť kresťanom znamená žiť závideniahodný život a deliť sa s ním.  

"Keď sa Bohu, ktorý si ma už v lone matky vybral a svojou milosťou povolal, zapáčilo zjaviť vo 

mne svojho Syna, aby som ho zvestoval medzi pohanmi, už som sa neradil s telom a krvou, ani 

som nešiel do Jeruzalema za tými, čo boli apoštolmi prv ako ja, ale odišiel som do Arábie a opäť 

som sa vrátil do Damasku." (Gal 1, 15-17) 

V Skutkoch apoštolov sa zdá, že keď Pavol stretol Krista a bol Ananiášom uzdravený, hneď sa 

dal do hlásania Evanjelia. Ale nie. Najprv odišiel, ako sám hovorí, do Arábie. Tam strávil to, čo 

objavil. Prijal to, stotožnil sa s tým, porozumel tomu. Až potom sa vrátil do Damasku a začal 

ohlasovať slovo.  

Je to dôležité? Samozrejme.  

"Zlodej prichádza, len aby kradol, zabíjal a ničil. Ja som prišiel, aby mali život a aby ho mali 

hojnejšie." (Jn 10, 10) 

Najprv je tento život. Kresťan je človek, ktorý je Kristom oslobodený k životu. Kedysi si myslel, 

že žije. Teraz chápe, že živoril. Otročil svetu, Diablovi. Kristus ho ale oslobodil pre život.  



V Kristovi sme zažili hĺbku svojej hriešnosti, viny i úbohosti a ničotnosti. Súčasne sme v Ňom 

zažili milosť a dar odpustenia a nielen to, ale aj neuveriteľného povýšenia a obdarovania, keď 

sme boli prijatí za Božie deti a bol nám daný dar zbožštenia a nebeského dedičstva.  

"Nádej nezahanbuje, lebo Božia láska je rozliata v našich srdciach skrze Ducha Svätého, ktorého 

sme dostali. Veď Kristus zomrel v určenom čase za bezbožných, keď sme boli ešte bezmocní. 

Sotvakto zomrie za spravodlivého; hoci za dobrého by sa azda niekto odhodlal umrieť. Ale Boh 

dokazuje svoju lásku k nám tým, že Kristus zomrel za nás, keď sme boli ešte hriešnici. Tým skôr 

sa teda skrze neho zachránime od hnevu teraz, keď sme už ospravedlnení jeho krvou!" (Rim 5, 5-

9) 

Toto je prvý paradox, uzdravujúci a premieňajúci, paradox súčasnej veľkosti i malosti, úbohosti 

a súčasne veľkoleposti, to prvé z nás, to druhé z Krista, dohromady pravda, sloboda, radosť a 

uzdravenie.  

Z tohto poznania sa rodí apatheia ľudí, ktorí už všetko majú a všetko dostali a ich hľadanie je na 

konci. Namiesto smädu ich poháňa radosť, v ktorej si plní vzrušenia osvojujú a učia sa žiť tento 

nový, už darovaný dar, nový život, novú slobodu, novú identitu, postavenie, vzťahy, všetko. Preto 

Pavlova Arábia. Miesto, kde spoznával a učil sa prijímať a žiť tento dar. Miesto, kde robil prvé 

kroky v novej Realite, do ktorej ho voviedol Kristus.  

"Vy ho [Krista] milujete, hoci ste ho nevideli. Ani teraz ho nevidíte, ale veríte a jasáte 

nevýslovnou radosťou, plnou slávy, že dosahujete cieľ svojej viery — spásu duší." (1Pt 1, 8-9) 

Život sa mení z drámy či frašky na vzrušujúci tréning tohto nového, pod vedením skvelého, 

dokonalého Trénera a tým je Paraklétos, Boží Duch, náš Pomocník, Obhajca, Potešiteľ, Tréner.  

"Hovorím vám pravdu: Je pre vás lepšie, aby som odišiel. Lebo ak neodídem, Tešiteľ k vám 

nepríde. Ale keď odídem, pošlem ho k vám. … Keď príde on, Duch pravdy, uvedie vás do plnej 

pravdy, lebo nebude hovoriť sám zo seba, ale bude hovoriť, čo počuje, a zvestuje vám, čo má 

prísť." (Jn 16, 7.13) 

Prvý raz v živote žijeme skutočnú bezstarostnosť. Sme bez strachu, pretože vieme, že pod Jeho 

taktovkou nám všetko slúži na spásu, čiže na plné osvojenie si nádhery nového Života, 

darovaného nám Otcom v Kristovi.  

"Vieme, že tým, čo milujú Boha, všetko slúži na dobré; tým, čo sú povolaní podľa jeho 

rozhodnutia." (Rim 8, 28) 

Kŕčovitá stuhnutosť starého svetského života, plného bojov a zápasov ustupuje uvoľnenosti v 

Kristovi.  

Žijeme naplno, celým srdcom, tu a teraz, žasneme, vnímame, dýchame, chválime, žijeme, cítime, 

všetko naplno, všetko celým bytím, pretože zrazu je všetko plné Svetla, plné Boha, plné Života, 

plné slobody, zrazu sa okolo nás rozlieva Nebo. Dokonca aj veci, ktoré by sme kedysi, keď sme 



ešte žili a zamýšľali podľa tela, považovali za zlé, utekali pred nimi a nariekali nad nimi, sú 

premenené. Ako súčasť tréningu už majú zmysel a my ich vítame spolu s ostatným.  

"Preto mám záľubu v slabostiach, v potupe, v núdzi, v prenasledovaní a v úzkostiach pre Krista; 

lebo keď som slabý, vtedy som silný." (2Kor 12, 10) 

Už nepotrebujeme vonkajšie veci a vonkajšie rozptýlenia. Sme sami v sebe plní radosti, či 

skôr, slovami Wilfrida Stinissena, švédskeho karmelitána, radosť vlastní nás. Sme pohltení 

životom väčším, než sme my sami, životom Boha. Radostná chudoba a jednoduchosť, schopnosť 

byť namiesto mať a plnými dúškami byť a žiť je vonkajším prejavom a znakom tejto novej kvality 

nášho života.  

"Veru, veru, hovorím vám: Kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý ma poslal, má večný život 

a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do života." (Jn 5, 24) 

Keď potom natrafíme na ľudí, ktorí žijú to isté, čo my - ako by sme sa nestali bratmi, sestrami, 

rodinou, tými najlepšími priateľmi, najbližšími si ľuďmi? Konečne uprostred šedého 

a studeného, opantaného sveta zombíkov je niekto ako my, skutočne živý, skutočne slobodný, 

skutočne farebný, niekto, kto nám rozumie a s ktorým môžeme žiť a zdieľať bohatstvo, ktoré 

sami od Krista prijímame. Tak sa rodí Cirkev, jej konkrétne spoločenstvo. Ľudia zjednotení 

Kristom v Živote.  

"Všetci, čo uverili, boli pospolu a všetko mali spoločné. Predávali pozemky a majetky a 

rozdeľovali ich všetkým, podľa toho, ako kto potreboval. Deň čo deň svorne zotrvávali v chráme, 

po domoch lámali chlieb a s radosťou a úprimným srdcom požívali pokrm. Chválili Boha a boli 

milí všetkému ľudu. A Pán každý deň rozmnožoval tých, čo mali byť spasení." (Sk 2, 44-47) 

Tam prežívame druhý paradox života s Bohom, paradox komunity, že totiž môžeme byť súčasne 

slobodní a nezávislí jeden na druhom (lebo sme závislí na Kristovi, našom Živote) a súčasne žiť 

tú najhlbšiu možnú jednotu a vzťahy a priateľstvo, o akých sa nám vo svete ani nesnívalo. Jednota 

viac neprekáža slobode ani sloboda nerozbíja jednotu, oboje je jedným v láske.  

Až potom začína apoštolát.  

Pavol sa vracia z Arábie do Damasku…  

Apoštoli po rokoch strávených s Kristom na Turíce prvý raz vystupujú a ohlasujú Krista…  

Podstatou ohlasovania je totiž pozvanie. Pozvanie k životu, ktorý sami osebe žijeme, jedno či ho 

svet miluje alebo nenávidí, prijíma alebo odmieta. My ho žijeme, sami v sebe, sami pre seba, s 

Kristom a v radosti - a pozývame doň, ponúkame ho každému, kto chce. Kým by sme tak nežili, 

ako by sme doň mohli niekoho pozvať?  

A ak nie sme v úplnej pustine, potom už ani nie sme sami. Sme spoločenstvo, communio Cirkvi, 

zhromaždené okolo zdroja Života, Krista, ktorý vyučuje v úrade apoštolov a koná vo sviatostiach. 

Potom náš apoštolát je nielen pozvaním k zdieľaniu toho, čo sami žijeme, k životu naplno, v 



slobode a sláve Krista a radosti Neba, ale aj do spoločenstva, Rodiny Cirkvi, ktorú z nás Kristus 

tu, na zemi, vytvoril.  

"Vyvolili si Štefana, muža plného viery a Ducha Svätého, ďalej Filipa, Prochora, Nikanora, 

Timona, Parmenáša a Mikuláša, prozelytu z Antiochie. Postavili ich pred apoštolov a oni sa 

modlili a vložili na nich ruky. … Štefan, plný milosti a sily, robil veľké divy a znamenia medzi 

ľudom." (Sk 6, 5-6.8) 

Ale kým dôjde k ohlasovaniu, musí tu byť najprv život. My sami najprv musíme byť veriaci. A 

ak veriaci, tak aj obrátení. A ak obrátení, tak aj Kristom uzdravení, premenení a naplnení 

Duchom. A ak premenení, potom aj skutočne živí. Živí naplno. Živí živosťou a dychtivosťou 

Božích detí, ktoré sú plné žasnutia a s otvorenými očami objavujú pre nich nový svet a jeho čaro 

a krásu a v radosti a so vzrušením vo všetkom nachádzajú dobrodružstvo. Slobodní, bezstarostní, 

vďační a radostní z Daru, ktorý sme dostali. Plní života. Obnovení a znovuzrodení, znovustvorení 

Kristom. Počiatok nového sveta, nového Neba a novej Zeme, počiatok nového Stvorenia, nového 

uprostred starého. Smútok a chmúry radi prenecháme svetu, z ktorého sme odišli.  

Askéza a pokoj 
Idú askéza a uvoľnenosť dohromady? Pokoj a normálnosť kresťanského života na jednej strane 

a skúsenosť duchovného boja na strane druhej? Určite hej.  

Existujú totiž dva druhy boja.  

Ten prvý vychádza z nerozhodnosti. Nie sme si istí vierou. Nie sme si istí, kto vlastne sme. 

Nevieme isto, čo vlastne chceme a či to naozaj chceme. Toto je záležitosť obrátenia, záležitosť 

zanechania ťažkého smrteľného hriechu, ktorý spočíva práve v tejto nerozhodnosti, v ktorej 

každú chvíľu zanechávame Boha, Božie synovstvo, Kráľovstvo kvôli iným veciam, pretože stále 

nie sme jasne rozhodnutí.  

"Vtedy Eliáš pristúpil ku všetkému ľudu a hovoril: "Dokedy budete kuľhať na dve strany? Ak je 

Pán Bohom, choďte za ním, ak Bál, choďte za tým!" Ľud mu nič neodpovedal." (1Krľ 18, 21) 

"Nik nemôže slúžiť dvom pánom; pretože buď jedného bude nenávidieť a druhého milovať, alebo 

jedného sa bude pridŕžať a druhým bude opovrhovať. Nemôžete slúžiť aj Bohu, aj mamone." (Mt 

6, 24) 

"Kto pochybuje, podobá sa morskej vlne, hnanej a zmietanej vetrom. Taký človek nech sa 

nenazdáva, že dostane niečo od Pána;  —  muž s rozpoltenou mysľou, nestály vo všetkom svojom 

počínaní." (Jak 1, 6-8) 

Takýto boj je naozaj plný napätia, plný nepokoja aj plný pádov a porážok. Ale toto nie je boj 

kresťana. To ja zápas niekoho, kto sa kresťanom ešte len odhodláva stať, ešte o tom iba uvažuje, 



ale ešte sa nerozhodol. Ešte sa neobrátil. Ešte nezanechal svet, ani hriech, ešte si nezvolil Boha 

za Otca, seba za syna a Kráľovstvo za domov, dedičstvo a vlasť.  

Po obrátení sa ale všetko zmení.  

Už nemáme v tomto smere pochybnosti. Už sme sa rozhodli. Všetko je zrazu jasné a jednoduché. 

Jediné, čo ešte robí problémy, je telo. Jeho staré návyky, závislosti,... Duchovný boj sa týka práve 

nich.  

"Ja teda tak bežím, nie ako na neisto, tak bojujem, nie akoby som bil do vetra. Ale krotím svoje 

telo a podrobujem si ho, aby som azda, kým iným kážem, sám nebol zavrhnutý." (1Kor 9, 26-27) 

Pavol o sebe hovorí asi ako o kovbojovi, ktorý niekam cvála a cestou ovláda a krotí koňa, na 

ktorom sedí a ktorý ho tam nesie, len ho musí ovládať, lebo ak sa kôň splaší alebo ho dokonca 

zhodí, nikam sa nedostane. Tak vníma Pavol seba a svoje telo.  

Keby Pavol nebol veriaci, bol by plný neistoty a nepokoja: Mám sa presťahovať do Kráľovstva? 

Mám nasledovať Krista? Mám kvôli tomu zanechať svet, svoju kariéru, známych? Stojí to za to? 

Chcem to vlastne? Mám? Ale Pavol je veriaci a obrátený človek a v tomto má úplne jasno. Toto 

už nerieši. Tu už žiaden boj neprebieha. Tu panuje skutočný a hlboký pokoj: Toto som. Takto to 

robím. Takto žijem. Tam smerujem. O toto usilujem. Takto to je. Niet k tomu čo dodať, niet o 

čom diskutovať. Tak to je. Bodka.  

Telo sebou ešte trochu "cuká" - asi ako nie úplne skrotený koník, ešte spurný, ale toho Pavol s 

kľudom a v pokoji krotí. Ako starý skúsený kovboj, ktorý s kľudom a pokojom rutinne krotí 

nového koňa v corrale.  

Alebo na lepšie pochopenie, na príklade niečoho tak konkrétneho ako pôst, čiže zdravá a striedma 

životospráva: Neobrátený a nerozhodný človek sa zmieta, aj sa chce postiť, aj by si dal niečo jesť, 

sám so sebou vyjednáva, kolíše. Ak sa postí, trpí, lebo túži jesť. A ak sa naje, trpí, lebo zlyhal, 

upadol, prehral. Ale človek rozhodnutý nič z toho nerieši. Proste teraz nejem, jesť budem vtedy 

a vtedy, toto nejem vôbec. V čom je problém? Takto to je. A že telo cíti hlad alebo jazyk túži po 

nejakej chuti? Ach, áno, to oni majú vo zvyku. To je normálne. Netreba sa znepokojovať. Veď oni 

si časom odvyknú...  

Toto je kresťanská askéza. Nie boj so sebou, ale ja s telom, so zotrvačnosťou starých pudov a 

návykov a tak. Nie v pochybnosti, ale v istote. Nie nerozhodne, ale už rozhodnutí. Obrátený 

človek už nešpekuluje, nepochybuje, sám so sebou nevyjednáva.  

Preto aj jeho zápas je plný pokoja, bez napätia, bez stresu. Jednoducho len pokojne robí, čo 

treba. Skutočná askéza a pokoj s radosťou idú v kresťanstve ruka v ruke. A radosť i pokoj rastú 

úmerne tomu, ako na tejto ceste pokračujeme a ako sa z nášho tela stáva stále viac poslušný koník, 

nie prekážka, ale nástroj nášho zbožštenia sa.  

 


